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28. Ročník

zprávy z „radnice“
Milí Strážáci,

s příchodem teplejšího počasí se příroda začala pomalu probouzet. 
Naše okolí se krásně zazelenalo, všechno kvete a obzvlášť krásné 
jsou zahrady s barevnými keři rododendronů a azalek, typických 
právě pro náš kraj.

Každý z nás tento čas využívá k nejrozličnějším činnostem. Ať je to 
práce na zahrádce, různé sportovní vyžití, procházka nebo jen od-
počinek. Důležité je, aby naše činnost byla vždy završena pocitem 
klidu, pohody a radosti z dobrého výsledku. O tom, že nečekaná, 
dramatická událost může mít i šťastný konec, ví už své i strážští 
deváťáci. Díky jejich rychlé a odvážné pomoci se podařilo zachránit 
život turisty, který 13. května při výstupu na Ještěd zkolaboval. Veli-
ký dík tedy patří nejen paní učitelce Markétě Raabové, žákům Filipu 
Beranovi, Matouši Ďurišovi, Danielu Hudcovi, Vilému Janouškovi, 
Jakubovi Rigó a Šimonu Žilkovi, ale i celému zbytku třídy.

A co se podařilo nám?

Například dokončit povolení ke změně dopravního značení v uli-
ci Werichova a Neumannova. Celý úsek od školy přes železniční 
přejezd až na křižovatku ulic Neumannova a Kateřinská bude nově 
hlavní pozemní komunikací. V ulici U Koruny byly povoleny dva 
zpomalovací retardéry. Jakmile dorazí, budou spolu s dopravními 
značkami nainstalovány.

Termín ankety na téma „ nový multifunkční obecní dům a úprava 
náměstí“ byl sice prodloužen, ale nyní již známe výsledky ankety. 
Než však bude známa i nová konkrétní podoba náměstí, proběh-
nou na zeleném prostranství parku drobné úpravy a zahradnické 
práce.

Na čem pracujeme?

Především na nelehké přípravě výměny lávky pro pěší v Myslbe-
kově ulici. K tomu se váže velké množství dokumentace, různých 
povolení a termínů.

Dále nás čeká oprava části poškozené komunikace v ulici Stříbr-
ný kopec. K jejímu rozlomení došlo v zimním období po průjezdu 
a následném pádu kamionu z vozovky. Připravujeme pořízení no-
vého přístřešku pro sběrné nádoby na tříděný odpad v již hojně 
používaném místě na Bělidle a přesun sběrného hnízda na Stříbr-
ném kopci.

Co chystáme ?  Kulturní a tradiční akce!

24. června od 14,00 v hasičské zbrojnici – Setkání s jubilanty 
(přijďte si posedět a zazpívat se svými známými a kamarády)

17. a 18. června 2022 na Bergerově náměstí – Strážské slav-
nosti (podrobný program najdete v příloze – tentokrát zahajujeme 
již v pátek navečer)

25. června na hřišti u obecního domu – moštárny – Letní kino

Všechny akce, ať již předem avizované nebo později doplněné, 
budou upřesněny v aplikaci Mobilního rozhlasu, v obecních vývěs-
kách, ale i na webových stránkách obce, kde určitě najdete i další 
užitečné informace.

Na co se můžeme těšit?

Kromě akcí jež nás čekají, na které vás jménem celé obce srdečně 
zvu, také na léto, prázdniny a čas dovolených. Užijte si toto krásné 
období v pohodě se všemi, s nimiž je vám dobře, a hlavně v klidu 
a ve zdraví.

Daniela Kysilková 
starostka

Na podzim loňského roku byly na mnoha místech v obci vytypovány 
nebezpečné, staré a přerostlé stromy, které byly postupně káceny. 
Během vegetačního klidu jsme pročistili, prořezali a upravili obecní 
zeleň nejen u Benteleru a podél rychlostní komunikace I/35, ale 
i u Kateřinské ulice směrem ke Svárovu, u garáží na Hejnické 
a  v okolí Navety. Na jaře jsme začali upravovat mokřad v Nové 
Stráži pod hřištěm směrem ke kolejím ČD, s jehož údržbou 
budeme pokračovat i na podzim. U multifunkčního hřiště jsme se 
museli rozloučit se starými topoly. Havarijní dřeviny se objevily na 
Stříbrném kopci i v Pivoňkové ulici, čímž výčet zdaleka nekončí.

Starost o obecní zeleň neznamená jen stromy kácet či sekat trávu. 
Každá obec, i ta naše, má své prostory, kde se každoročně prová-
dí náhradní výsadba stromků tak, abychom i nadále žili obklopeni 
zelení. Mimo tuto výsadbu byla na konci května dokončena vý-
sadba nových habrů lemujících pozemek v ulici Hakenova. Revi-
talizace zelených ploch probíhá v ulici U Kina. Za moštárnou bude 
upravena a osázena plocha za přístřeškem na odpady a v zele-
nou se promění i zadní zeď asfaltového hřiště. Svah k Procentru 
jsme zpevnili gabionovou zdí, následovat bude ozelenění zbylého 
svahu, upravena bude krajnice vozovky a vybudována výhybna. 
Úpravy se dočká plocha s pomníčkem „u dubu“ v Hakenově ulici. 
Nezapomněli jsme ani na naše náměstí. Opravy se dočká prostor 
autobusové zastávky a dosud zelené plochy rozkvetou nově vysá-
zenými květinami.

Zbývá jen popřát všem občanům příjemné prožití chvil strávených 
v naší rozkvetlé a zelené obci.

Zuzana Vojtíšková

SplatnoSt míStních 
poplatků 30. června

Vážení občané, blíží se konec prvního pololetí a s tím spojená 
splatnost místních poplatků. Jedná se o poplatek ze psů a nový, 
v letošním roce zavedený, poplatek za odkládání komunálního od-
padu z nemovité věci. Místní poplatky jsou v pravomoci obce, jsou 
zavedeny obecně závaznými vyhláškami a řídí se zejména záko-
nem o místních poplatcích a daňovým řádem.

Poplatek ze psů platí každý majitel psa, který má buď trvalý pobyt, 
nebo v případě právnické osoby, sídlo v obci. Přihlášení k tomuto 
poplatku má majitel provést do 30 dnů od pořízení psa nebo při-
hlášení se v obci a to i v případě, že má nárok na osvobození od 
placení poplatku. Lhůta 30 dnů na ohlášení platí i v případě odstě-
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hování z obce, darování psa, či jeho úmrtí. Složenky s vyčísleným 
poplatkem byly rozesílány na adresy v průběhu března, platbu je 
možné provést na náš bankovní účet, případně osobně na úřadě 
v hotovosti či platební kartou. V současnosti je v obci přihlášených 
311 psů. 

Druhým poplatkem, jehož splatnost se blíží, je poplatek za od-
kládání komunálního odpadu z nemovité věci. Poplatek je od 
1.1.2022 nový a nahradil dřívější smluvní systém vybírání úhrad za 
odvoz komunálních odpadů. Plátcem poplatku je vlastník nemo-
vité věci (případně SVJ) zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu 
pro rodinnou rekreaci. Každý, kdo vlastní nebo nabude jmenova-
nou nemovitost je povinen podat ohlášení do 30 dnů k tomuto 
poplatku. Koncem loňského roku jsme rozesílali dopisy těm, co 
měli uzavřenou smlouvu o odvozu komunálního odpadu, s výzvou 
k přihlášení se k poplatku. Nyní jsou znovu obesíláni ti, kteří ohlá-
šení doposud nepodali a měli uzavřenou smlouvu, či v naší obci 
vlastní výše zmíněnou nemovitost. Platební údaje obdrží každý po 
podání ohlášení a platbu lze poukázat převodem na účet, v hoto-
vosti nebo platební kartou na místě. 

Prosíme o dodržení data splatnosti, v případě neuhrazení včas je 
nedoplatek vymáhán podle daňového řádu a může být navýšen 
až na trojnásobek. Vymáhání je pro obec administrativně složité 
a finančně nákladné a mnohdy zbytečné, jelikož téměř všechny 
poplatky jsou nakonec stejně uhrazeny.

Tereza Tluková

ČEŠI LONI POSUNULI LAŤKU V TŘÍDĚNÍODPADŮ! KAŽDÝ 
JICH V PRŮMĚRU VYTŘÍDIL BEZMÁLA 72 KILOGRAMŮ!

Třídění odpadů v Česku nabralo loni na obrátkách. Češi nejenže 
udrželi rostoucí trend, třídili navíc s takovým elánem, že překvapili 
i celkovým množstvím vytříděného odpadu. Loni ho vytřídil každý 
obyvatel ČR do barevných kontejnerů v průměru 71,8 kilogramů. 
To je o celých 5 kilogramů více než v roce 2020! 

I přes velké změny ve společnosti způsobené pandemií koronaviru 
rostlo množství vytříděných odpadů na jednoho obyvatele 
podobným tempem jako v předchozích letech. Třídění zůstali Češi 
věrní, v ČR se podařilo i v roce 2021 udržet stav, kdy bezmála 
3⁄4 všech obyvatel pravidelně třídí své odpady. A třídili ještě více, 
než kdy předtím. V průměru každý Čech vytřídil 22,5 kilogramů 
papíru, 16,8 kg plastů, stejné množství kovů, 15,2 kg skla a necelý 
půlkilogram nápojových kartonů.

Nová definice recyklace a kroky na podporu recyklace

Na pozadí epidemiologických opatření tak probíhaly dva velmi 
důležité procesy směřující k vyšší recyklaci. Tím prvním byla 
úprava způsobu sběru odpadů. V řadě obcí byly zavedeny tzv. 

multikomoditní sběry tříděného odpadu. Jedná se o společný 
sběr materiálově různých odpadů do jedné nádoby tam, kde 
dotřiďovací linka umožňuje jejich následné oddělení. Typicky jde 
o  sběr kovů spolu s plasty.

Druhým podstatným prvkem pak byla započatá organizační 
i   technologická modernizace dotřiďovacích procesů na třídicích 
linkách, zejména v případě plastů. Smyslem je především odklon 
od výroby TAP, do procesu recyklace, tedy zvýšení účinnosti 
dotřídění na jednotlivé polymery.

EKO-KOM rozvíjí systém třídění již 25 let, letos je to již 25 let sou-
stavné spolupráce na rozvoji sběrné sítě, jejím financování, na vy-
lepšování technologií třídicích linek a rozvoji recyklace obalů.

Třídění a recyklace obalů pomáhá snižovat uhlíkovou stopu

Díky třídění odpadů v domácnostech a obcích vzniká surovina, 
která se na třídících linkách dotřídí na jednotlivé druhotné suroviny 
připravené k recyklaci a využití - pro výrobu nových produktů nebo 
jako zdroj energie či náhrada hnědého uhlí v teplárnách. Tříděním 
odpadů se snižuje zátěž životního prostředí - každoročně tříděním 
a recyklací obalových odpadů šetříme přírodní zdroje surovin, 
energii a zamezujeme rozšiřování skládek. A díky třídění a recyklaci 
odpadů se nám také daří významně snižovat uhlíkovou stopu. Loni 
se podařilo dosáhnout úspory CO2 ekv. ve výši přes 980 000 tun.

Kontakt pro více informací: 

Lucie Müllerová, tisková mluvčí EKO-KOM, a.s. 
e-mail: mullerova@ekokom.cz, tel.: 602 186 205 
www.ekokom.cz, www.jaktridit.cz
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třídění odpadů

naši jubilanti

Významná životní jubilea v druhém čtvrtletí letošního 
roku oslavili tito naši spoluobčané:

Egrtová Pavlína  93
Effenbergerová Anna  92
Bigelová Eva  89
Hrůzová Helga  88
Vágner Jaroslav  87
Kudláčková Vlasta  86
Urban Josef  85
Šetková Anna  84
Machová Alžbeta  83
Poláková Jana  82
Kozák Josef  82
Tučka Vlastimil  82
Vejmelka Pavel  82
Lizlerová Věra  81
Maiková Jarmilka  81
Brandejská Marie  80
Baloun Josef  80

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví a mnoho dalších 
let prožitých v kruhu svých blízkých.



Dětem přejeme šťastný život v naší obci a rodičům,  
aby jim jejich potomci přinášeli jen samou radost.

3

Tadeáš Česlav

Monika

Kryštof

Olivie Tereza

vítání občánků
V obřadní síni strážského úřadu se 8. dubna již opět tradičně 
konalo vítání nových strážských občánků. Děti přivítala paní 
starostka a o kulturní program se postaraly děti z mateřské školy. 
Novými občánky jsou: Olivie Jäschke, Tereza Bartoňová, Monika 
Schovánková, Josefína Trčálková, Kristýna Štěpánová, Antonie 
Grmelová, Viktorie Šídová, Vendula Zbořilová, Tadeáš Česlav 
Prchal, Martin Doubrava a Kryštof Panáček.

Vendula

Kristýna

Martin

Josefína

Viktorie

Antonie
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zprávy ze školy
DEVÁŤÁCI Z NAŠÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY  

V ZÁCHRANÁŘSKÉ AKCI NA JEŠTĚDU

Dne 13. 5. se konala úklidová akce na Ještědu s názvem Zelený 
Ještěd. Zúčastnili se jí i naši deváťáci s třídní učitelkou Markétou 
Raabovou. Při úklidu byli žáci rozděleni do skupinek. Jedna sku-
pinka chlapců / Vilém Janoušek, Matouš Ďuriš, Filip Beran, Šimon 
Žilka, Daniel Hudec, Jakub Rigó / byla svědkem zkolabování star-
šího turisty. Chlapci se zachovali profesionálně a muže oživovali, 
dokud nepřiletěl vrtulník se záchranáři. Střídali se v masáži srdce 
ještě s paní učitelkou, poté pomohli muže naložit do vrtulníku. Díky 
jejich včasnému a odvážnému zásahu turista přežil.

Poté nastala mediální kampaň a naši zachránci si nyní užívají chvíle 
slávy. Ihned po návratu z Ještědu jsme informaci o akci zveřejnili na 
našich webových stránkách a vyjádřili poděkování a hrdost. Jsme 
rádi, že naše úsilí naučit žáky i jiné věci než povinné předměty, se 
neminulo účinkem. Během každého školního roku ve škole pořá-
dáme v rámci předmětu výchova ke zdraví akce s brannou a zdra-
votnickou tematikou. Druhý den už se ozval i Český rozhlas, tele-
vize Prima, paní starostka žákům také poděkovala a přinesla jim 
sladkou odměnu. Dcera zachráněného muže napsala chlapcům 
děkovný dopis a poslala poukázku na laser-game. Žáky ještě čeká 
setkání s panem hejtmanem Martinem Půtou a ocenění v Koloseu, 
kde se každoročně koná setkání zástupců Zdravotnické záchran-
né služby Libereckého kraje a Kardiovaskulárního centra Krajské 
nemocnice Liberec, a. s. s žáky základních a středních škol, s cí-
lem získat informace, jak se chovat v situaci, kdy dojde k srdeční-
mu ataku. Akce byla původně plánována na září, ale protože naši 
žáci navštěvují poslední ročník, bude se konat již v červnu a žáci 
budou oceněni za duchapřítomnost při záchraně lidského života.

Zdroj: https://www.idnes.cz/liberec/zpravy/zachrana-zivota-jested-muz-zkolaboval-
-kluci-devataci.A220524_150629_liberec-zpravy_japel

Zde jsou jejich zážitky z akce:
Jakub: ,,Byla to poslední věc, na kterou bych býval pomyslel. Tato 
situace nebyla moje první, tak jsem zachoval chladnou hlavu a byl 
jsem schopen pomoci.“
Dan: ,,Moje pocity byly takové, že jsem cítil úzkost a strach. Štěstí 
nám ale hrálo do karet.“ 
Filip: ,,Když jsem ho viděl padat k zemi, neotálel jsem a rozhodl 
jsem se pomoci. Naštěstí jsme byli ve správný čas na správném 
místě.“
Matouš: ,, Nečekal jsem, že se něco takového stane. Upřímně se 
divím, že jsem to dokázal.“ 

Mgr. J. Bošková

eraSmuS na mallorce
V květnu proběhlo další ze setkání žáků šesti zemí, účastníků pro-
jektu Erasmus+. Tentokrát se konalo setkání na Mallorce. Žáci 
a  pedagogové z Německa, Itálie, Rumunska, Švédska, Česka 
a  domácího Španělska se účastnili mj. přednášky na téma kli-
matických změn, absolvovali výlet do turistických měst Loreta 
a Palma, vykoupali se v křišťálově čistém moři, projeli se lodí až 
k poloostrovu Formentor, ale také vystoupili v městském divadle 
partnerského města Lloseta. Žáci z jednotlivých zemí měli za úkol 
ztvárnit národní pohádku a propojit ji s ekologickým tématem. 
Vystoupení byla nápaditá a vtipná. Naši žáci si vybrali pohádku 
O dvanácti měsíčkách.

Nechyběla ani prohlídka města Llo-
seta doplněná o výklad žáků lloset-
ské školy a zakončená slavnostním 
obědem – tradiční španělskou pae-
llou – pokrmu z rýže, zeleniny, masa 
a mořských plodů. Naši žáci však 
dali přednost vyhlášeným llosetským 
zákuskům se šlehačkou. Posledním 
bodem programu byla návštěva školy 
v Llosetě, kde žáci z jednotlivých zemí 
představovali své školy. Vše probíhalo 
v angličtině a naši žáci opět nezklamali, vystupovali sebevědomě 
a naši zemi reprezentovali důstojně. Týden, naplněný vzájemným 
poznáváním, výměnou zkušeností a  navazováním kamarádství 
utekl jako voda a nezbývá, než se těšit na říjen, kdy účastníky pro-
jektu ze všech zemí přivítáme u nás, ve Stráži nad Nisou.

roboty ve škole
Dne 23. května se žáci 7. a 8. ročníku zúčastnili projektového dne 
s robotickou stavebnicí VEX. Program připravil Mgr. Martin Gem-
bec z liberecké IQLandie. Pan Gembec se věnuje především astro-
nomii, a proto byly aktivity zaměřeny právě na toto odvětví. Žáci se 
v úvodu rozdělili do malých skupin, kdy každá dostala Ipad a dva 
kufříky plné různých součástek. Během dvou vyučovacích hodin 
se seznámili s robotickou stavebnicí VEX GO. Sestavili podle pře-
hledného návodu vesmírné vozítko Mars Rover a vyzkoušeli si jeho 
ovládání.

V překážkové dráze uspořádali závody ve slalomu. Poté si mohli 
vozítko vylepšit a vznikaly tak velmi zajímavé stroje. V druhé čás-
ti programu přišel čas na jednoduché programování. Žáci měli za 
úkol naprogramovat jejich vozítko tak, aby jezdilo po rovné ploše 
a kontrolovalo okolní předměty. Pokud přijelo k magnetu, tak ho 
mělo sebrat. Pár skupin 
tento úkol zvládlo, pro ně-
které žáky už byl náročněj-
ší, a tak se dále věnovali 
přestavbě a  vylepšování 
svých vozítek. Žáci byli 
z projektu nadšení a s ro-
botickou stavebnicí si užijí 
ještě spoustu legrace bě-
hem hodin informatiky.



5

ukliďme čeSko

výtvarné  
velikonoční dílničky

Robotické sady VEX jsme nakoupili z dotace Národního plánu ob-
novy. Roboty budeme využívat v hodinách informatiky nebo pra-
covních činností. Dále bychom rádi rozšířili nabídku našich zájmo-
vých kroužků o kroužek robotiky, proto bychom uvítali, kdyby měl 
někdo z veřejnosti zájem tento kroužek vést.

Mgr. I. Kellerová

9. 4. 2022 se naše škola opět zapojila do akce Ukliďme Česko. 
Ráno jsme se sešli před budovou druhého stupně a rozdělili jsme 
se do dvou ,,týmů”. I když nebylo moc hezky, sešlo se hodně lidí, 
kteří byli odhodláni uklízet. První tým šel směrem na Zlatý kopec. 
Já jsem byla v druhém týmu, který šel uklízet k Lužické Nise. Na-
sbírali jsme opravdu hodně odpadu a našli jsme i všelijaké poklady. 
Myslím, že se tento den velice povedl a naše okolí je zase o kousek 
uklizenější.

Mgr. M.Bestová

7. 4. se konaly po dlouhé covidové odmlce velikonoční dílničky. Ve 
dvou třídách se na jednotlivých stanovištích střídaly děti se svými 
rodiči a prarodiči a všichni si vytvářeli do svých domovů velikonoční 
dekorace. Účast byla obrovská a všichni byli nadšení z krásných 
výtvorů a možná i ze setkání tváří v tvář.



Na Den učitelů 28. 3. jsem se svým kamarádem Markem dostal 
úkol učit dvě hodiny. Jelikož jsme mohli mít   k dispozici tablety, 
tak jsme se dohodli, že uděláme Kahoot. Když jsme přišli do tří-
dy, tak nás děti uvítaly pozdravem a začali jsme výuku. Hráli jsme 
různé matematické  a češtinářské hry. Na češtinu si Marek připravil 
Kahoot na pády a malou osmisměrku. Když zbyl nějaký čas, tak 
jsme hráli hru, kdo měl míček, tak musel říct slovo a určit jeho pád. 
Já jsem si na matiku připravil Kahoot na římské číslice, násobení 
a jednotky. Poté jsme hráli matematické bingo a krále na násobení. 
Děti hry velmi bavily a za jejich snahu jsme je odměnili čokoládou 
a bonbony.

Adam Vrabec

V pondělí byl Mezinárodní den učitelů a to pro nás, jako deváťáky, 
znamenalo zaměnit se na první dvě vyučovací hodiny s učitelka-
mi prvního stupně. Byli jsme rozděleni do trojic a každá skupina 
dostala jednu ze sedmi tříd. Naše skupina dostala druhou třídu. 
Padla na nás první hodina českého jazyka, při které jsme s dětmi 
procvičovali měkké a tvrdé souhlásky. Hráli jsme s nimi spoustu 
her na interaktivní tabuli a hry, při kterých byly rozděleni do skupin. 
Druhou hodinu jsme dostali možnost odučit  i hodinu matematiky, 
ve které se zrovna učí počítání do sta a násobilku dvou, tří a čtyř. 
Procvičovali jsme tedy spolu pár cvičení a nakonec jsme si s dětmi 
zahráli bingo. Děti se chovaly vzorně a spolupracovaly. Myslím si, 
že to pro ně byl příjemný zážitek a pro nás skvělá možnost si vy-
zkoušet být v kůži našich učitelů. 

Eliška Fantová

V pondělí 28. 3. se naše devátá třída rozhodla oslavit Mezinárodní 
den učitelů tím, že si vyzkouší, jaké to je vlastně být učitelem. Já, 
Filip a Vilda jsme učili ve 4.A s výpomocí paní učitelky Nováčkové. 
Učili jsme český jazyk a matematiku. Všechno, co jsme si připra-
vili, jsme stihli a všem dětem jsme rozdali spoustu bonbónů. Hráli 
jsme bingo, křížovku, matematického krále, ale také jsme dělali pár 
cvičení z učebnice nebo sešitu. Za jednotlivé hry vítěz vždy dostal 
bonbón a odešel si s úsměvem na místo. Děti byly rády, že koneč-
ně nemusí jen psát a mohou si taky zahrát nějaké hry. 

Kuba Rigó
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Mgr. M. Linkováden učitelů
Jak je již tradicí, na naší škole každoročně probíhá výměna žáků 
deváté třídy s učiteli. Byli jsme po tříčlenných skupinách, přičemž 
každá skupina si vybrala jednu třídu prvního stupně, kterou bude 
první dvě hodiny učit. Já byla společně se spolužačkami ve druhé 
třídě, kde byly děti velmi pracovité a hodné. Aktivity, které jsme 
s nimi dělaly, jsme si připravovaly předem. Od jejich třídní učitelky 
jsme si zjistily aktuální látku, aby naše aktivity seděly do probíhající 
výuky. To znamená násobilka dvou, tří a čtyř a tvrdé a měkké sou-
hlásky. Pracovali jsme hlavně na interaktivní tabuli, ale hráli jsme 
i matematické bingo a gramatického krále. Myslím, že se děti ne-
nudily. Měli jsme to totiž rozdělené na části: rozehřátí/opakování, 
procvičování a nakonec jedna nebo dvě hry. Když se teď s dětmi 
potkám, tak mě poznají a hned se se mnou jdou pozdravit.

Anička Vorlová

Čítárna v naší škole byla založena v roce 2018 a od té doby se pra-
videlně a úspěšně rozšiřuje. Žáci mohou čítárnu navštívit prakticky 
o každé přestávce a vybrat si zde z desítek titulů. Knihy je možné si 
půjčit domů. Jsme zásobeni rozličnými žánry – detektivky, pohád-
ky, sci-fi, fantazy, dobrodružná literatura, cestopisy, humoristická 
literatura…. Nechybí samozřejmě ani český a světový kánon. 

Navštívit nás může kterýkoli z našich žáků, disponujeme jak litera-
turou pro mladší, tak pro starší čtenáře.

Za roky našeho působení už jsme si našli stálé příznivce, děti vyu-
žívají čítárnu zejména k výběru literatury pro své čtenářské deníky. 
A nejlepší zpráva na závěr: během letních prázdnin se množství 
titulů výrazně rozšíří. 

Mgr. M. Linková

naše čítárna
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Sportovní úSpěchy
PROJEKTOVÝ DEN POKOS A BRANNÝ ZÁVOD

V pátek 1. 4. se konal projektový den POKOS (Příprava občanů 
k obraně státu), který nám zprostředkovali zástupci Krajského ve-
litelství Ministerstva obrany. Předali žákům zkušenosti a znalosti 
v oblastech jako obrana státu, bezpečnostní systém ČR, krizové 
stavy, humanitární mise a vojenské operace v zahraničí, branná 
povinnost, první pomoc atd. Žáci plnili různé disciplíny, měli mož-
nost prohlédnout si např. si výstroj, výzbroj a techniku

Součástí projektového dne byla i příprava na branný závod, kte-
rého se zúčastnili vybraní žáci 21.4. Pětičlenná družstva závodila 
ve třech disciplínách. Ve vědomostním testu odpovídali na otázky 
ze zdravovědy, ochrany státu a o armádě ČR. V topografii určovali 
topografické značky a na slepé mapě poznávali kraje a řeky. Po-
slední byl army test, kde dělali sedy – lehy za 30 sekund a běhali 
člunkový běh 10x10metrů. Závodu se s nadšením zúčastnili všich-
ni žáci 2. stupně a nakonec postoupila do krajského kola hned 3 
družstva. Krajské kolo se konalo 26. 5. A naši žáci se sice neumís-
tili na medailových pozicích, nicméně obsadili v těžké konkurenci 
sportovních škol pěkné 9. a 13. místo.

Mgr. M. Bestová.

florbalový turnaj zš
7. 4. se vybraní žáci čtvrtých a pátých tříd zúčastnili prvního kola 
florbalového turnaje základních škol. Po výhrách 14:2 nad ZŠ Vra-
tislavice, 20:2 na ZŠ Kaplického a 11:0 nad ZŠ Dobiášova si vybo-
jovali postup do dalšího kola.

26. 4. se zúčastnili finálového turnaje základních škol z celého libe-
reckého okresu ve florbale. Na turnaji mezi sebou bojovalo celkem 
8 nejlepších týmů, kterým se podařilo postoupit z prvního kola. 
Týmy byly rozděleny do dvou skupin, z nichž pouze dva nejlep-
ší mohli bojovat o cenné kovy. Našim florbalistům se podařilo 
celou skupinu bez ztráty bodu vyhrát. O postup do finále se 
kluci utkali s týmem ZŠ Ještědská a po krásném napínavém boji 
se probojovali až do finále. Zde narazili na skvělý tým ze ZŠ U školy 
– na Ledové trhače. Zápas byl napínavý až do samého konce, ale 
tentokrát štěstí přálo soupeřům – takže si naši žáci z turnaje odvezli 
krásné druhé místo.

Mgr. L. Janoušková



PREZENTOVANÝCH STUDIÍ OBECNÍHO DOMU 
A NÁMĚSTÍ VE STRÁŽI NAD NISOU 

Vážení Strážáci,

předkládáme Vám vyhodnocení proběhlé ankety občanů Stráže 
nad Nisou. Základní myšlenkou této ankety bylo předložit a pre-
zentovat více architektonických návrhů, a tím rozvinout veřejnou 
debatu, jak by mohl v budoucnu vypadat nový obecní dům a ná-
městí. Zapojit do této debaty obyvatele naší obce považuji jako 
základní krok pro další rozhodování zastupitelů obce. 

Děkujeme všem účastníkům za jejich strávený čas, který vložili do 
vyplnění ankety. Obdrželi jsme 145 dotazníků a nyní si můžete pře-
číst jak to vše dopadlo.

Děkuji za skvělou spolupráci.

Radim Koutník – váš místostarosta

1. Jste spokojeni se stávající podobou náměstí?

•	  ne ............................................................................... 47
•	 ano ............................................................................. 97
•	 nevyplněno ................................................................... 1

2. Potřebuje obec nový obecní dům se společenským sálem?

•	  ne ............................................................................... 27
•	 ano ........................................................................... 116
•	 nevyplněno ................................................................... 2

3. Uvítali byste novou knihovnu s čítárnou?

•	  ne ............................................................................... 33
•	 ano ........................................................................... 106
•	 nevyplněno ................................................................... 6

4. Kde by měl nový obecní dům stát?

•	 na náměstí – vedle kostela,  
místo autobusové zastávky ...................................... 115

•	 na náměstí – v jeho spodní části .................................. 8
•	 na náměstí – na místě bývalé trafiky, u brány ................ 7
•	 nevyplněno ................................................................... 8
•	 jiné ............................................................................... 7

5. Mělo by být náměstí pěší zónou?

•	 ne ............................................................................... 29
•	 ano ............................................................................. 40
•	 nevyplněno ................................................................... 1
•	 z části ano .................................................................. 75

6. Vadí Vám parkování nákladních automobilů na náměstí?

•	 ne ............................................................................... 33
•	 ano ........................................................................... 112

 

7. Na náměstí preferuji:

•	 převážně zeleň, dřeviny, záhony, chodníky, lavičky .... 129
•	 dlážděné plochy s jednotlivými dřevinami a záhony .... 14
•	 jiné ............................................................................... 2

 

8. Jaký zajímavý prvek byste na náměstí uvítali?

•	 noční scénické osvětlení  ............................................ 13
•	 jiné ............................................................................. 17
•	 nevyplněno ................................................................... 7
•	 umělecké dílo  ............................................................ 20
•	 vodní prvek ................................................................ 88
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vyhodnocení anketymc donaldS cup
KATEGORIE 1. - 3. TŘÍDA

27. 4. vyrazili fotbaloví hráči – Káťa Stuchlíková, Vojta Hazi, Filip 
Horák, Maty Housa, Eda Kinský, Kuba Rais, Fanda Koudelka, Eliáš 
Matěásko, Matěj Poloprutský, Erik Fanta a Jáňa Farský na turnaj 
základních škol. V základním kole jsme se umístili na 3. místě. 
Porazila nás ZŠ Broumovská a ZŠ Česká. Všichni se moc snažili 
a  spolupracovali. Naším nejlepším střelcem na bránu byl Franta 
Koudelka.

KATEGORIE 4. - 5. TŘÍDA

22. 4. se konalo základní kolo soutěže. Školní tým ve složení Lu-
káš Kapras, Karel Janoušek, Matyáš Čakajík, Tomáš Helebrant, 
Jakub Helebrant, Kryštof Konrád a Jan Martinec zaznamenal vel-
ký úspěch. Porazil nejprve tým ZŠ Lužická, potom ZŠ Sokolov-
ská a nakonec remizoval se ZŠ Vrchlického. Kluci vyhráli turnaj 
a postupují do dalšího kola soutěže.

okreSní kolo beSip
27. 4. se žáci 6. a 8 třídy zúčastnili Okresního kola Besip v Liberci. 
Na závodech bylo 7 škol z Libereckého kraje. Celkem se soutěžilo 
ve 4 disciplínách, jako je zdravověda, dopravní testy, dopravní 
zručnost a jízda podle pravidel silničního provozu.Po celou dobu 
vládla mezi našimi žáky skvělá nálada, vzájemně se podporovali, 
motivovali a navzájem si pomáhali.V první kategorii mladších žáků 
se naše skupinka ze 6. třídy umístila na 3. místě a v kategorii star-
ších osmáci obsadili krásné 4. místo.



Jiné: bojím se. že to někdo poničí,
  kvalitní a udržovaný trávník,
  keře, okrasné stromy,
  fontánu,
  žádný velký umělecký monument,
  1-2 sochy v parku,
  třeba kašna jako za mého mládí…

9. Jaký typ architektury nových staveb byste na náměstí   
 umístili?

•	 klasická architektura stávajících budov ..................... 129
•	 moderní architektura  ................................................. 22
•	 nevyplněno ................................................................... 7

10. Návrh kterého autora se Vám líbil nejvíce?

•	 Kajetána Všetečky ........................................................ 8
•	 Luboše Kořínka  ........................................................... 4
•	 Michaely Jirouškové ..................................................... 6
•	 nevyplněno  ................................................................ 10
•	 PPS Partman s.r.o.  .............................. ................... 117

11. Které služby Vám na náměstí chybí?

12. Máte nějaký další návrh? Chybělo něco v návrzích nového 
 obecního domu a náměstí?

•	 Nová zástavba s obecními byty v prostoru stávající zastávky 
až po křižovatku. 

•	 Rozmístění budov dle návrhu pana Kořínka. 
•	 Obecní bydlení pro mladé rodiny. 
•	 Odpočinkové zóny pro přátelské posezení. 
•	 Okrasné stromy.
•	 Prostor pro kulturní akce a setkávání občanů. 
•	 Ambientní osvětlení.
•	 Bankomat.
•	 Potřebu nového obecního domu nedokáži posoudit. Před-

ložené návrhy nového obecního domu podle mě nelze vzá-
jemně posuzovat, protože jejich tvůrci neměli stejné zadání. 

•	 Opravit nebo upravit autobusovou zastávku.
•	 Společenské prostory pro obecní akce.
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•	 Nový návrh nemám, jen poznámku, aby to pořád bylo mís-
to na setkávání lidí, venku i uvnitř budov. Aby se myslelo 
i na to, že se chceme potkávat a povídat s přáteli a dětmi. 
Aby nevadilo, že děti něco ničí a podobně. Moderní návrh 
je pěkný, ale sem se nehodí. Nekažme tu naši malou obec 
modernou, která patří do města. Zachovejme toho ducha 
spokojené obce s moderními vymoženostmi.

•	 Vylepšit autobusovou zastávku – nejlépe krytou s možností 
zakoupení lístků, příp. kombinace s bodem 11.

•	 Nezastavět zbytečně zeleň, radši přestavět už stojící budovy. 
•	 Nové osvětlení náměstí.
•	 Vítězný návrh by měl počítat s prostorami pro drobnější ak-

tivity - dětské nebo umělecké kroužky apod.
•	 V rámci studie není řešeno rozšíření ZŠ, která navazuje na 

náměstí a již nyní kapacitně nestačí.
•	 „Nejde o zajímavý prvek“, nic proti zájmu občerstvování (na-

hrává to k rošťárnám), ale oceňuji v obcích pumpy s pitnou 
vodou, zvlášť v parných dnech.

•	 Rozhodně nedoporučujeme jen moderní architekturu. Ale 
jako dobré řešení se nám jeví použití klasické architektu-
ry dle návrhu společnosti PPS Patrman a moderní pro sál 
s kavárnou dle návrhu studenta Kajetána Všetečky. Mimo 
kostela je na náměstí z klasické architektury ještě oblouk. 
Ten by bylo vhodné nějak více zakomponovat k architektu-
ře kostela a případně k návrhu společnosti PPS Patrman. 
Napadá nás tato jedna z možných variant: Zrušit průjezd 
mezi kostelem a bránou pro vozidla a propojit prostor kolem 
brány s prostorem před kostelem a obecním domem dle 
návrhu společnosti PPS Patrman pěší zónou s parkovou 
úpravou a případně s uměleckým dílem korespondujícím 
s  kostelem. To by samozřejmě vyžadovalo přemístit au-
tobusovou zastávku. Mimo zmíněného umístění zastávky 
v návrhu společnosti PPS Patrman, nás napadá jako vhod-
nější umístění zastávky mezi sál dle návrhu studenta Kaje-
tána Všetečky a pobočku Pošty.

•	 Vzhledem k tomu, že máme děti, které na náměstí lezou po 
stromě, napadá mě ještě nějaký prvek pro děti na prolézání.

•	 Hlavně žádné velké stavby, žádný beton místo zeleně na 
vnitřním ploše náměstí. 

•	 Aby se na náměstí mohlo zabavit i dítě.
•	 U cukrárny, na travnaté ploše něco, kde by si mohlo hrát 

dítě.
•	 Neumísťovat herní prvky pro děti, od toho máme přeci hři-

ště. (3×)
•	 Prezentace – konečná cena + dodavatel?
•	 Návrh a celkové zpracování projektové dokumentace od 

společnosti PPS Patrman s.r.o. je pro naši obec nejlepší. 
Velmi citlivé řešení, které vkusně zapadá do celého stylu 
a budov našeho náměstí a přitom zachová tolik využívaný 
prostor. Rozhodně hlasuji za tento návrh. 

•	 Parkování mimo náměstí – najít místo poblíž na parkoviště.
•	 Nezakazovat v žádném případě vjezd osobních automobi-

lů na náměstí! Jezdí jich tam tak málo, že nemohou vadit! 
V blízkosti náměstí není žádná větší odstavná (parkovací) 
plocha. 

•	 S umístěním místo autobusové zastávky, ponechat park 
v původním rozsahu, neubírat zeleň v centrální části.

•	 Hřiště u kavárny.
•	 Stomatologická ordinace.
•	 Zlepšit stav fasád obecních domů, květinová výzdoba na 

náměstí.
•	 Náměstí v současné podobě je podle mého názoru od-

povídající potřebám vesnice. Pokud by se ještě povedla 
multifunkční plocha na ploše zbouraného objektu u brány, 
bylo by náměstí dokonalé. Nechme zastavěnost náměstí na 
dalších generacích. My jsme už Stráž zastavěli až, až (není 
to vždy krása).



su na stanici Českého rozhlasu Radiožurnál byly vyhlášeny i další 
kategorie: nejvíce půjčovaný cestopis, nejlepší cestopis a nejlepší 
rozhlasová reportáž.

Zdroj: https://www.idnes.cz/zpravy/mediahub/cestovatelska-souteze-hanzelky-a-

zikmunda-vitezove.A220421_134737_mediahub_jpl

známe vítěze 
ceStovatelSké 

Soutěže
VÍTĚZEM CESTOVATELSKÉ SOUTĚŽE  

HANZELKYA ZIKMUNDA JE SNÍMEK VRAKU LODI  
OD MIROSLAVA STŘÍBRNÉHO 

Miroslav Stříbrný žije v naší obci a zabývá se už přes deset let foto-
grafováním. V současné době můžete jeho fotografie obdivovat na 
prodejní výstavě Jizerské hory v kavárně Bez Konceptu.
„V krajinářské fotografii mám rád plastické světlo, které se projevu-
je především v době tzv. zlaté hodinky, tedy těsně kolem východu 
a západu slunce. V mých fotografiích tedy nenajdete příliš jasně 
modré oblohy a ostrého poledního světla tvořeného sluncem vy-
soko nad hlavami. Dost často sahám k dlouhým expozicím, které 
dokážou proměnit snímanou scénu k nepoznání,“ poznamenal Mi-
roslav Stříbrný v úvodu výstavy.

Největším úspěchem Miroslava Stříbrného je první místo ve čtvr-
tém ročníku fotografické části cestovatelské soutěže Hanzelky 
a Zikmunda. Z pěti set zaslaných fotografií vybrala porota jedno-
značně snímek ztroskotané lodi na Kypru Edro III Shipwreck od 
Miroslava Stříbrného.

„Na vítězném snímku se porota shodla bez velkých diskusí. Tech-
nicky dokonalý záběr v téměř monochromatickém ladění, kontrast 
obrovského vraku a lidské postavy na břehu – to vše s tajemnou 
atmosférou – v divákovi vyvolává touhu, sbalit si zavazadlo a vydat 
se na toto místo. Přesně tak má cestovatelská fotografie zafungo-
vat,“ vysvětila výběr poroty Veronika Souralová.

Slavnostní vyhlášení se konalo v Zrcadlovém sále na zámku v Dob-
říši, kde po návratu z cesty do Afriky a Jižní a střední Ameriky psa-
li Jiří Hanzelka a Miroslav Zikmund knihy. Během přímého přeno-
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